
الية

بسم الله الرحمن الرحيم

َلى  الِْنسَاسَاننِ حِيٌ َأتَى  عَ ْل   هَ

ًان َلمْ يَكُن شَيْئا ِر   مِّنَ الدّهْ

ًا1{ 1مّذْكُورر }

العظيم   الله صدق
النسَاسانن  سوررة

1



DEDICATION

To all whom support me:

My father

My mother

My family

My friends

2



Acknowledgement 

I am grateful to our god. Also I would like to 

thank my supervisor Dr: Caroline Edward, the 

staff

of Fedail Hospital for helping me in collecting 
data. Finally I would

Like to thank everyone who has participated 

in the 

Completion of this study.

3



Abstract

The thoracic diaphragm is an important organ that separates the 

thoracic organ from the abdominal viscera.

The study was done in  Fedail  hospital  at  time from January to 

march  2013  using  major  x-ray  machine  and  computed 

radiography   processing unit. The study was done to determine 

the  distance  between  right  and  left  hemidiaphragm in  normal 

Sudanese  adult.  The  study  sample  was  100 sample  50  (50%) 

males and (50%) females,  with different ages starting from 18 to 

82, all subjects was with normal abdominal ultrasound and normal 

chest x-ray.

The  measurement  was  done  on  ideal  PA  chest  radiograph  by 

identify the measurement point clearly and  measure the distance 

from the highest point of right hemidiaphragm to highest point of 

the left hemidiaphragm.

the study found that the right hemidiaphragm was higher than 

the left in 98% of total sample and the left was higher in 1% and 

they were in the same height in 1% of total sample. The right was 

higher in range of 1cm to 2.5cm in 79%.

The  study  found  that  there  was  a  correlation  between  the 

distance between right and left hemidiaphragm and subject age, 

body  mass  index  (BMI),  height  and  weight.  The  distance  the 
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distance  increased  as  body  mass  index,  height  and  weight 

increased, while the distance decreased as the age increased.

Computed radiography was useful  in such measurement of the 

because  measurement  point  can  be  identified  accurately  and 

easily   by  manipulating  the  image  resolution,  contrast  and 

zooming.

خلصةة البحث

 الحجانب الحانجز عضور مهم جدآ في جسم النسَاسانن حيث انسَاه يفصل العضانء الصدرية مششن الحشششانء

البطنية.

  بانسششتخدام2013 وحششت مششانرس 2013أجريت الدراسة في مستشششفى  فضششيل فششي الفششتة مششن ينششانير 

جهانز الشعة السينية ووحدة العانلجة بانلحانسورب.

  حششت18  نسَاسششانء بمختلششف العمششانر ابتششداء مششن 50  رجششانل و50 شششخص 100اجريت الدراسششة علششى  

 سنة  لتتحديد السانفة بي النصف اليمي للحجانب الحششانجز والنصششف اليسششانر. تششم عمششل مورجششانت82

 صورتية للبطن لجميع العينانت  شخصت باننسَاهان طبيعيششة واشششعة الصششدر شخصششت طبيعيششة. اجريششت

امانميششة  الثانليششة وذلششك بتحديششد نسَاقششانط القيششانس بورضششورح  –القيانسششانت علششى  صششوررة الصششدر الخلفيششة

 وقيانس السانفة بي اعلى  نسَاقطة من نسَاصف الحجانب الحانجز اليمن و اعلى  نسَاقطة من النصف اليس

.
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 وجدت الدراسة ان النصف اليمن للحجششانب الحششانجحز اعلششى  مششن النصششف اليسشش فششي

 %1% من الحششانلت وتسششانويان فششي البعششد فششي 1% من الحانلت واليس اعلى  في  98

من الحانلت.

 وجدت الدراسة ان هنانلك علقة بي السانفة بيشش نسَاصششفي الحجششانب الحششانجز و العمششر,

 مؤش كتلة الجسم, الطورل والورزن . ووجششدت ان السششانفة تزيششد بزيششاندة مؤششش كتلششة

الجسم والورزن والطورل بينمان تقل بزياندة العمر.

 جهانز العانلجة بانلحانسورب مفيد جدآ في مثل هذه القيانسانت لن نسَاقانط القيانس يمكششن

ان تحدد بدقة وسهورلة ويمكن ذلك بمعانلجة  وضورح الصوررة  والتبانين والتكبي.
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CR Computed Radiography

CXR Chest x-ray 

F Female

IP Imaging palate

Kg Kilogram

M Male

mm Millimeter

PEM Original equipment manufacturer 

PA Postero-anterior

PN Pherenic Nerve
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